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V spomin vsem živim 
in mrtvim borcem NOB

odkrivamo spomenik vstaje pred ribniškim starim gradom,
je dejal pokrovitelj festivala Matija Maležič

RIBNICA, 10. SEPTEMBRA. - RIBNIŠKA OBČINA, ŠE PRAV 
POSEBNO PA RIBNICA, JE PRIČELA DANES PRAZNOVATI IN 
BO SLAVILA VES TEDEN. DANES SO BILE ODPRTE ŠTEVIL
NE RAZSTAVE, ODPRT JE BIL PREUREJENI STARI RIBNIŠKI 
GRAD, ODKRILI SO SPOMINSKO PLOŠČO PADLEMU FOTORE
PORTERJU 14. DIVIZIJE JOŽETU PETKU TER SPOMENIK NA
RODNOOSVOBODILNI BORBI PRED VHODOM V GRAD.

Slovesnosti se je udeležilo blizu pet tisoč ljudi iz občine in sosed
njih krajev, prisostvovali pa so ji tudi državni sekretar za finance 
LRS in ljudski poslanec Matija Maležič, član Izvršnega komiteja 
CK ZKS in sekretar Okrajnega komiteja ZK Ljubljana Franc Po
pit, član CK ZKS Jože Borštnar, org. sekretar OK Janez Hočevar, 
ljudski poslanec Matevž Hace, podpredsednik OLO Ivo Felc, pred
sednik Obč. odbora SZDL Kočevje Janez Merhar, sekretar Občin
skega komiteja ZK Cerknica Tone Kraševec, komandant ribniškega 
garnizona podpolkovnik Nikola Japundžič, član predsedstva GO
SZDL dr. Jože Rus, Ivan Fajdiga, 
številni drugi.

Vse prisotne je pozdravil se
kretar Obč. komiteja ZK Ribni
ca France Debeljak in nato v 
daljšem govoru prikazal pomen 
praznovanja 20-letnice revoluci
je ter razvoj ribniškega gospo
darstva. Se posebej je poudaril 
pomen prvega Ribniškega festi
vala. Ko je govoril o začetkih 
ljudske revolucije, je poudaril: 
»Po razkosanju države je bilo 
vse odvisno od tega, ali bodo 
stopile v bojne vrste vse zdrave 
ljudske sile in ali bo vsak po
šten državljan v tem usodnem 
času razumel, da je naša bodoč
nost odvisna od vseh skupaj in 
od vsakega posameznika. Takoj 
Po kapitulaciji stare Jugoslavije 
je bila ustanovljena OF. To se je 
zgodilo prav v tistih dneh, ko 
je fašistični oblak zatemnil že 
vso Evropo. In sredi te potep
tane Evrope so se dvignili proti 
sovražniku jugoslovanski narodi, 
dvignili so se v borbo ne samo
a svojo neodvisnost, temveč za 

'.Vobodo vsega človeštva. Odpor 
JUSoslovanskih narodov sc je 
Pričel prav v trenutku, ko je 
°kupator že mislil, da je zanj 
v°jne v Jugoslaviji že konec ...«

Toda tedaj se je šele pričelo. 
Komunistična partija je organi
zirala vse svobodoljubne elemen
te in jih strnila v skupno osvo
bodilno fronto. Naši najboljši si
novi so odhajali v neenak boj, 
v Begalo, nase so prevzeli naj
hujše trpljenje, preganjanja in 
smrt. Okupator ni bil varen niti 
v središčih, niti v betonskih 
bunkerjih. In če je partizanske 
odrede srditeje napadel in jih

direktor KGP Ignac Nagode in

ska osvojila precejšen del do
movine, kjer so se pričeli sno
vati narodnoosvobodilni odbori, 
kjer je ljudstvo volilo prvo ljud
sko oblast. (Zbor odposlancev 
slov. naroda v Kočevju oktobra 
1943).

Nadalje je govoril o naporih 
naših narodov po osvoboditvi, ko 
je bilo treba porušeno domovino 
ponovno dvigniti. Pridne roke 
naših delovnih ljudi so v teh 16 
letih ustvarile prave čudeže. Tu
di v ribniški občini je bilo po 
vojni veliko zgrajenega, perspek
tivni plan pa predvideva še 
mnogo več. Pri tem pa bo po
trebno nesebično sodelovanje 
slehernega državljana.

»Ne bo majhna naloga,« je po
udaril tov. Debeljak, »povečati 
narodni dohodek v naši občini 
tako kot je to predvideno v na
šem perspektivnem planu. Ven
dar nas ta načrt ne sme ostra- 
šiti. Verovati moramo v svoje 
moči in se iskreno in z zavze
tostjo boriti, s čimer se bodo ob
čutno izboljšali življenjski po
goji delovnih ljudi... Našemu 
prvemu festivalu je dan še po
seben poudarek s tem, da ravno 
v tem času odpiramo nove hale 
in nove obrate. Razvijanje kme
tijstva, turizma in vseh gospo
darskih panog, ob tem pa še 
nadaljnje razvijanje družbenega 
in delavskega samoupravljanja, 
so naše poglavitne naloge,, ki jih 
moramo izvajati še naprej s po
letom in zavestjo, da le s skup
nimi prizadevanji ustvarjamo 
napredek tako v komuni kot v

Sekretar ObK ZK France Debeljak med govorom. (Foto: »Novice«)

Rnšal uničiti, bolj močni so bili. 
”Bč ni moglo streti naših parti- 
anov, niti pomanjkanje, neprc- 
£ni boji, niti številne sovraž- 

_ °v* ofenzive. Nasprotno, saj
Partizanski odredi prav 

Km ,nzivah rasli in sc krepili! 
alu J® naša osvobodilna voj-

vsej domovini...«
Zatem je govoril pokrovitelj 

festivala, državni sekretar za fi
nance LRS in ljudski poslanec 
Matija Maležič, ki je tudi od
kril spomenik pred vhodom v 
grad. »V vsej svoji zgodovini je 
imelo človeštvo svoje velike in

»Spomenik naj nas neprestano spominja na žrtve«, je dejal ob od
kritju tov. Matija Maležič (Foto: »Novice«)

lija 1941 je bila ustanovljena 
ribniška četa, ena prvih parti
zanskih čet v Sloveniji. 25. sep
tembra istega leta je v boju na 
Jasnici padel prvi okupatorjev 
vojak! Ideja osvobodilnega boja 
s je med našimi ljudmi hitro 
razširila in mnogi so odhajali v 
gozdove. Tako Travna gora ni 
bila vso vojno nikdar brez par
tizanov.

»Ta naša slovesnost po 20. le
tih vstaje je lahko le majhen 
del tiste hvaležnosti in spošto
vanja, ki smo ga dolžni nepre
glednemu številu ustreljenih, 
umrlih in mučenih ... Spomenik 
vstaje, ki ga danes odkrivamo, 
naj nas neprestano spominja na 
vse žrtve.

V imenu vseh naših borcev, v 
imenu vseh sodelavcev v osvo
bodilnem boju in v imenu vseh 
prisotnih se obračam do vas, 
padli tovariši, do vašega spomi
na, ki ga tukaj slavimo. Ml, ki 
smo danes tukaj zbrani, ne mo
remo položiti cvetja k vsem va
šim grobovom. Vaših grobov je 
mnogo in za vse niti ne vemo.

Mi, ki danes živimo v novi, 
socialistični Jugoslaviji, žanjemo 
žetev, ki so jo sejali borci pred 
20. leti. Žetev je izredno bogata! 
Od malo znane, nepomembne 
kraljevine Jugoslavije smo se 
povzpeli do tega, da je FLRJ 
postala središče svetovne pozor
nosti. Ponosni smo, da je vrsta 
idej, ki se jih danes svet opri- 
jemlje vedno bolj, vznikla iz na-

0 borca, želim, da bi bil ta spo- 
0 menik pred starim ribniškim 
0 gradom v spomin vsem mrt- 
0 vim in živim borcem NOB. 
# Naj stoji v zahvalo vsem ti- 
0 stim, ki so to borbo kakor- 
0 koli podpirali, naj opozarja 
0 na grozote vojne, da se sve- 
0 tovna morija nikdar več ne 
0 bi vnela, naj bo simbol vse- 
0 ga, kar je povezano z vstajo 
0 jugoslovanskih narodov pred 
0 20. leti, naj budi mladino v 
0 ljubezni do domovine, naj 
0 svari sovražnike našega so- 
0 cialističnega napredka, naj 
0 vzpodbuja delovne ljudi naše 
0 doline k složnemu delu za 
0 lepšo prihodnost in naj bo — 
0 končno — okras Ribnici in 
0 ribniški občini!«

številne zastave in prapori 
raznih organizacij in društev so 
se poklonili novoodkritemu spo
meniku, mladinski pevski zbor 
ribniške osemletke pa je zapel 
dve pesmi. Nato se je množica 
ljudi vsula preko mostu skozi 
železna vrata v grad. še pred 
tem pa je nekaj pevcev zapelo 
ribniško himno o neumornem, 
vedno veselem in nasmejanem 
Urbanu, ki je tudi sodeloval v 
podobi starega, bradatega noč
nega čuvaja s svetlikajočo se 
helebardo v roki. F. G.

svetle ideale,« je dejal. »Eden 
najlepših je brez dvoma ljube
zen do rodne zemlje, ljubezen 
do ljudi, ki na njej živijo, lju
bezen do materinega jezika, 
skratka — ljubezen do domovi
ne, njenega napredka in svobo
de. Kadarkoli in kjerkoli so bili 
ti ideali ogroženi, so se dvigali 
narodi v borbo zanje, tedaj so 
bili najboljši sinovi naroda pri
pravljeni žrtvovati svoja življe
nja.

To globoko spoznanje in ta, 
vsem narodom sveta resnica in 
pravica je v zadnji vojni tudi 
slovensko roko sprožila k uporu. 
Ko je bilo videti, da je usoda 
slovenskega naroda zapečatena, 
ko so tuji osvajalci razkosali 
njegovo ozemlje, uničevali nje
govo imetje in kulturo, sta de
lavec in kmet segla po puški in 
začela krojiti svojo usodo. KP 
Jugoslavije pa bo za vedno pri
padala čast, da je ta boj začela, 
ga vodila in navdihovala ter da 
je v tem boju žrtvovala na oltar 
domovine brez števila življenj.«

Nato je govoril o pripravah na 
vstajo v ribniški dolini. Že ju-

Spomenik NOB. Foto: »Novice«

še stvarnosti. Ideje o novih od
nosih med ljudmi in posebej med 
Proizvajalci, o novih odnosih 
med socialističnimi državami in 
državami sploh — te ideje so — 
lahko rečemo — prvič razglaše
ne in v praksi preizkušene po 
zaslugi nove Jugoslavije...
0 ... Tovariši, tovarišice! Ko 
0 odkrivam bron, v katerega je 
0 mladi umetnik za vedno vlil 
0 lik upornega in ponosnega

S seje ObLO Kočevje

V prvem polletju 
prav dobro!

Na seji obeh zborov ObLO Kočev dne 8. septembra je Svet 
za finance podal poročilo o realizaciji družbenega plana ob
čine Kočevje za leto 1961, iz katerega smo povzeli naslednje: 
Družbeni plan občine Kočevje je postavil močno povečanje 
proizvodnje in storitev v vseh panogah gospodarstva, zlasti 
še v industriji, kjer bodo dane v pogon nove kapacitete. 
Polletna realizacija plana gospodarskih organizacij, ki teme
lji na periodičnih obračunih za I. polletje, pa izkazuje na
slednjo realizacijo.

Celotni dohodek je bil dose
žen v primerjavi z istim ob
dobjem lani: v industriji 138,6, 
kmetijstvu in gozdarstvu 157,9, 
gradbeništvu 133,2, prometu 130,2, 
trgovini 138,1, gostinstvu 150,4, 
obrti 109,5, komunali 128,6 od
stotkov.

Iz poročila je razvidno, da je 
v merilu občine družbeni plan 
za I. polletje presežen po vred
nosti proizvodnje in storitev, če
prav je število zaposlenih manj
še za 4,7 odstotka. Po polletnem 
obračunu je razvidno, da se tudi 
osebni dohodki gibljejo v okviru 
družbenega plana.

Plan v I. polovici leta pa je 
dosežen delno tudi na račun po
večanja cen in se zato z rezul
tati v poročilu ne smemo v ce
loti zadovoljiti, kajti ob enakih 
cenah iz preteklega leta bi bili 
nekoliko slabši. Ker pričakuje
mo, da bo proizvodnja v drugi 
polovici leta znatno večja od 
prve, bo letni plan izpolnjen in 
presežen. Na povečanje proiz
vodnje bodo vplivale nove kapa
citete pri Lesnoindustrijskem ob
ratu KGP, pri podjetju Itas in 
Avto. Povečal se bo dohodek tu
di pri SGP Zidar in še v neka
terih obrtnih podjetjih. Tudi re
alizacija tekstilnega blaga v 
Tekstilani, ki je ostalo v precej
šnji količini v I. polletju na za
logi, bo vplivalo na zboljšanje 
realizacije letnega plana. Drugo 
polletje je za Tekstilano bolj 
ugodno, ker prodajo po navadi 
v glavnem vse zaloge blaga. Za
radi uvedbe proizvodnje novih 
artiklov se bo dohodek podjetja 
v II. polletju popravil. Pričaku
je se, da bodo letni plan kljub 
težavam izpolnili.

Rudnik je nekoliko presegel 
plan celotnega dohodka in druž
benega proizvoda. To so dosegli 
zaradi višje realizacije strojnega 
obrata. Proizvodnja premoga je 
za 3,2 odstotka izpod plana. Plan 
ni bil na Rudniku dosežen zara
di neprimernega vremena v za
četku leta in zaradi sprememb 
na površinskem kopu, kjer so 
prišli na postopni prehod k novi 
metodi odkopavanja. Trenutno 
ima Rudnik tudi težave s pro
dajo premoga, kar upajo, da se

bo rešilo. Letos bo na Rudniku 
zaključena investicijska izgrad
nja, ker gredo delo proti koncu.

Podjetje Itas, ki je v izgradnji 
je v I. polletju doseglo že celot
no lansko realizacijo dohodka in 
s tem pokazalo izreden rezultat. 
Po zaslugi kolektiva je tudi plan 
industrije v občini dosežen s pri
kazanim odstotkom. Na poveča
nje proizvodnje so vplivali na
slednji pogoji: boljša realizacija 
proizvodnje, povečanje delovne
ga prostora in večje število za
poslenih.

Tudi ostale panoge gospodar
stva so plan v I. polletju izpol
nile. V kmetijstvu ni bila dose
žena planirana cena živini in 
mleku, kar je tudi vplivalo na 
dohodek podjetja. Nastal je tudi 
problem glede prodaje pitane 
živine za izvoz in surovega me
sa. Bolj ugodni rezultati so v 
gozdarstvu, kjer so na KGP do
segli dobre rezultate. Izboljša
nje kvalitete asortimanov in 
konjunktura za gozdne proizvo
de, vse to je pomagalo k dose
ženim uspehom v gozdarstvu.

Promet, gradbeništvo, trgovi
na in gostinstvo so polletni plan 

(Konec na 2. strani)

Obisk članov ObLO 
iz Gornje Radgone 

v Kočevju
Na letni ekskurziji so v sobo

to 9. septembra obiskali Kočev
je člani obč. zbora in zbora pro
izvajalcev ObLO Gornja Radgo
na. Na Rogu so si ogledali Bazo 
20 in bolnico Jelendol, v Kočevju 
so si ogledali živinorejski obrat 
KGP na Cvišlarjih, podjetje 
Itas, Šeškov dom in mesto Ko
čevje. Večina članov ObLO Rad
gona so bili prvič na Kočevskem 
in so bili z ogledom zelo zado
voljni. Tisti, ki so pa že bili na 
Kočevskem prejšnja leta, bndasi 
pred vojno ali po vojni, pa so 
dejali, da Kočevske in samega 
Kočevja ni mogoče več spoznati, 
ker se je toliko spremenilo in 
napredovalo.

Proslava v Kočevski Reki
V nedeljo, 10. septembra je 

bila v Kočevski Reki proslava v 
počastitev 20. obletnice vstaje. 
Ob tej priliki so pred spomeni
kom odkrili grobnico 60 borcem, 
ki so jih prekopali v bolnišnicah 
v okolici Kočevske Reke. Pri 
prekopu partizanskih grobov in 
prevozu ostankov mrtvih borcev, 
je sodelovalo nad 60 prostovolj
cev. Najbolj so se odrezali Pri- 
možani.

Na praznični dan je bila Ko
čevska Reka slavnostno okrašena 
z zastavami. Za udeležence pro
slave je bil prevoz preskrbljen. 
Proslave se je udeležilo tudi več 
visokih gostov iz Kočevja in od 
drugod.

Grobnico je odkril prvoborec 
Franc Golob. Poleg govornikov, 
o pomenu praznika je govoril 
Jaka Lavriša, so sodelovali tudi 
pevci pod vodstvom profesorja 
Miloša Humeka iz Kočevja, rud
niška godba in oddelek vojakov 
ribniškega garnizona, ki je s ča

stno salvo počastil spomin na 
padle. Organizacija ZB Kočevska 
Reka je ob tej priliki razvila 
svoj prapor, kateremu je kumo- 
val narodni heroj Jože Boldan- 
Silni. Predstavniki organizacij so 
na grobnico položili vence, pio
nirji pa so jo obsuli s cvetjem.

Na proslavi so bili tudi zdrav
niki, ki so v času NOV zdravili 
ranjene borce v partizanskih 
bolnišnicah v bližini Kočevske 
Reke.

Na dan praznika je bila v kul
turnem domu v Kočevski Reki 
odprta tudi razstava. Muzej NOB 
iz Kočevja je razstavljal slikovni 
material, osn. šola iz Kočevske 
Reke pa predmete, ki so jih pio
nirji zbrali na pobudo Muzeja 
iz Kočevja. Pionirji so ves zbra
ni material odstopili kočevske
mu muzeju.

Za lepo izveden prekop pad
lih borcev in uspelo proslavo 
zasluži organizacija ZB Kočev
ska Reka priznanje in pohvalo.
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Ribnica \ ieslii/alshili dneh
Ribnica, 10. septembra. — Danes je bil v Ribnici prvi dan 
festivala. Za ta veliki dogodek se Je kraj odel v zastave in 
zastavice, slavoloke in mlaje, skratka, Ribnica si je odela 
slavnostno oblačilo. Sveža belina zidov, urejeni parki, čisto
ča in red vsepovsod, dajo trgu novo podobo, ki pripoveduje, 
da se je Ribnica za svoj prvi festival prerodila in pomla
dila. Pa ne samo Ribnica. Tudi ostali kraji v občini z mlaji 
in slavoloki in zastavami pripovedujejo, da dihajo in utri
pajo s svojim središčem — festivalsko Ribnico. V teh dneh 
je čudovit pogled na Ribnico. Številnim obiskovalcem se raz- 
kazujc kakor nevesta.

Nedeljsko jutro je napovedalo 
lepo vreme. In res je bilo. Skozi 
koprene oblakov je prodrlo son
ce, kar je dalo prvemu festival
skemu dnevu še posebno velja
vo. Obiskovalci festivala so za
čeli polniti ulice v Ribnici že v 
zgodnjih dopoldanskih urah. Pri
hajali so iz raznih krajev, z av
tobusi, avtomobili in drugimi 
motornimi vozili, kolesi, vozovi. 
Vozila so parkirali na za to do
ločenih prostorih, tako da so se 
ljudje lahko nemoteno spreha
jali po trgu in cestah v Ribnici. 
Glasba po zvočnikih je ustvar
jala že od jutranjih ur festival
sko vzdušje. Temu se je pridru
žila še godba na pihala "Tine 
Rožanc« iz Ljubljane. Godbeni
ki so obhodili Ribnico in odigra
li več komadov.

Kmalu po osmi uri so bile od
prte gospodarska, slikarsko-ki- 
parska, lovska, živinorejska in 
spominkarska razstava. Pri vseh 
otvoritvah je bilo navzočih več
je število ljudi, ki so si potem 
z zanimanjem ogledali razstav
ljene predmete. Vsaka razstava 
je bila po svoje zanimiva in pri
vlačna. Tako smo na primer na 
gospodarski razstavi videli do
sežke ribniške industrije. »Žič
nica« je razstavljala naprave za 
sušenje lesa, LIP je prikazovalo 
proizvode obrata vezanih vrat. 
Videli smo solidno izdelana ve
zana vrata, kombinirana iz več 
vrst lesa, furnir, potek in izde
lavo ščipalk itd. Poleg je grad
beno podjetje »Gradbenik« na 
razumljiv način prikazovalo rast 
svojega podjetja in uspehe, ki 
so bili doseženi od začetka po
slovanja do danes. Podjetje 
»Hrast« iz Dolenje vasi je na 
prikupen način prikazalo svoje 
proizvode ter sodobno urejeno 
dnevno sobo, kuhinjo in drugo. 
Nemara je imel ta paviljon naj
več občudovalk oziroma občudo
valcev. Podjetju je treba prizna
ti domiselnost za afirmacijo svo
jih proizvodov. Prav tako kot za 
ostale razstavljalce je treba tudi 
za ribniško Opekarno priznati, 
da so svoje proizvode na domi
seln način prikazali obiskoval
cem. Na fotografijah je bila pri
kazana rast podjetja in proiz
vodnja pred vojno in po vojni. 
Priznati je treba, da je tudi to 
podjetje napravilo v zadnjih le
tih lep korak naprej, saj Izde
luje tudi specialne opečne iz
delke.

Ob Bistrici v bližini gradu so 
razstavljala sodražka podjetja: 
»Suha roba«, »Galanterija« in

roč ju komune. Grafikon je zgo
vorno prikazoval (v številkah) 
povečanje molznosti, plodnosti 
itd. v primerjavi z letom 1940. 
Res, napredek v živinoreji po

Ob 9. uri je na tej hiši narodni 
heroj Jože Borštnar odkril spo
minsko ploščo Jožetu Petku. To
variš Borštnar je v krajšem go
voru očrtal lik fotoreporterja Jo
žeta Petka, ki je s svojim foto
grafskim aparatom ovekovečil 
partizansko borbo in še posebej 
zgodovinski pohod 14. divizije na 
Štajerskem. Med drugim je tudi 
dejal, da Petkova umetniška par
tizanska fotografija prikazuje 
svetu vso težino in veličino bor
be našega naroda za obstoj in 
svobodo. Takoj zatem je bila od
prta fotorazstava del Jožeta Pet
ka, ki je vzbudila izredno veliko 
zanimanje. Že prvi dan si je raz
stavo ogledalo veliko ljudi.

Po velikem ljudskem zborova
nju in odkritju spomenika, pri
sotna je bila velika množica lju-

vesnostih so se udeleženci na
potili proti stojnicam, kjer so 
potolažili želodce in grla. Ribni
ška gostinska podjetja zaslužijo 
vso pohvalo za solidno in hitro 
postrežbo. Stojnic je bilo dovolj, 
tako da ni bilo nepotrebnega 
drenjanja za jedila in pijače. 
Tudi cene so bile zmerne. Ob 
zvokih glasbe, prijetnih pomen
kih in sklepanju znanstva je bi
lo na zabavnem prostoru za gra
dom zelo prijetno. Poskrbljeno 
je bilo tudi za otroke. Na vrti
ljakih in gugalnicah jim je čas 
vse prehitro potekel.

Popoldne je bil pred gradom 
koncert godbe na pihala »Tine 
Rožanc« iz Ljubljane. Ljudje so 
bili z izvajalci zelo zadovoljni. 
Zvečer, ko sta se grad in Ribni
ca blestela v številnih lučeh, pa

Na Gospodarskem razstavišču gradijo novo razstavno 
poslopje. Gradnja hitro napreduje in bo že v kratkem 

služila svojemu namenu

V I. polletju prav dobro!

Pogled na množico ljudi na nedeljskem zborovanju v Ribnici (Foto: »Novice«)

osvoboditvi, je po zaslugi KZ 
zelo velik.

Pred zadružnim domom sta 
obe zadrugi prikazali nekatere 
svoje kmetijske stroje, traktorje 
in drugo. Razstavljeni stroji so 
bili predmet živahne razprave 
kmetovalcev. Iz prikazanega je 
videti, da obe zadrugi razpola
gata s precejšnjo strojno meha
nizacijo, ki se iz leta v leto iz
popolnjuje.

Kovinsko podjetje Ribnica je 
na posebnem prostoru razstav
ljalo svoje izdelke. Visoko dviga
lo in primerki nekaterih beton
skih mešalcev in drugih izdel
kov, je lepo predstavljalo proiz
vodnjo in rast tega mladega pod
jetja, ki ima pred seboj še lepo 
perspektivo. V prostorih ObLO 
Ribnica je poleg spominkarskih 
izdelkov, ki so bili predmet šte
vilnih občudovalcev, razstavljala 
tekstilno blago tovarna »Sukno« 
Zapuže — obrat Jurjeviča. Pri

di (o tem poročamo v posebnem 
sestavku), se je množica napotila 
pred obnovljeni stari grad. Tu je 
najprej pozdravil ljudi tovariš 
France Levstik, zatem pa je go
voril in orisal pomen in namen 
narodopisnega muzeja tov. Jan
ko Trošt. Narodopisni muzej je 
izročil svojemu namenu pred
sednik ObLO Ribnica tov. Stane 
Goršič. Muzejske prostore si je 
že takoj v začetku ogledalo ve
liko ljudi. Vsekakor je muzej za 
Ribnico velika pridobitev.

Po končanih dopoldanskih slo

je bil pevski koncert KUD »Tine 
Rožanc«. Koncert je poslušalo 
veliko ljudi. Za poslušalce je bil 
pevski koncert velik umetniški 
dogodek.

Tako jc minil prvi dan I. Rib
niškega festivala. Organizatorji 
zaslužijo vso pohvalo. Festival je 
izpolnil naša pričakovanja in je 
brez dvoma afirmiral ribniško 
komuno, obenem pa dal vzpod
budo za nadaljni napredek go
spodarstva in ostalih dejavnosti. 
Rezultat tega pa bomo videli na 
II. Ribniškem festivalu. -Or

(Nadaljevanje s 1. strani)
dosegli in pričakujejo, da bodo 
izpolnili tudi letni plan, v posa
meznih dejavnostih ga bodo tu
di presegli.

Nizka realizacija polletnega 
plana je v obrtnih podjetjih, kar 
je razumljivo, kot so poudarili 
odborniki na seji, ker je obrt 
povsod nekako v zastoju. Ker so 
obrtna podjetja v težavah, jim 
bo potrebno nuditi več pomoči. 
Od vseh obrtnih podjetij imata 
samo dve izgubo v manjših zne
skih v I. polletju tega leta, kar 
je vzrok nepravilna kalkulacija 
samih storitev. Vzroke izgube bo 
ugotovila inšpekcija, pokrita pa 
bo v II. polletju. Obrtna podjet
ja bodo težko dosegla letne pla
ne, kar pa ne bo bistveno vpli
valo na skupni družbeni plan 
občine, ker so manjša tako po 
količini in dohodku proizvodnje.

Nižjo realizacijo letnega plana 
je doseglo tudi podjetje Inštala
cija, ki se je s 1. julijem 1961 
vključilo v novo podjetje Ko
vinar. Novo podjetje ima skle
njenih že toliko pogodb za delo, 
da bodo plan izpolnili.

Izredno visoko realizacijo let
nega plana so dosegli v I. pollet
ju Kleparstvo, Mesar in Mesni
na. V Kleparstvu je ta realiza
cija dosežena z večjo dejavno
stjo. V mesarskih podjetjih pa 
so to dosegli zaradi ugodnih po
nudb živine.

»Z rezultati doseženih uspe
hov naših delovnih ljudi v pro
izvodnji smo lahko zadovoljni,« 
so poudarili odborniki na seji. 
»Nove ekonomske mere so veliko 
pripomogle k doseženim uspe
hom. Analiza doseženih uspehov 
kaže tudi to, da je v enih pod
jetjih dohodek, ki se ustvarja, 
višji v drugih nižji. Važno je, da 
se s tem seznanijo vsi proizva-

Noti obrali t Ribnici
V okviru prvega Ribniškega festivala so v ponedeljek in v 
torek odprli v Ribnici dva nova obrata — obrat vezanih vrat 
v LIP in obrat lesnih sušilnic kovinskega podjetja »Žičnica« 
iz Ljubljane. Slovesnosti na LIP so se med drugim udeležili: 
Matija Maležič, pomočnik generalnega direktorja investicij
ske banke LRS Lojze Kersnič, načelnik oddelka za gospo
darstvo OLO Jože Dalenc in drugi. Govorili so predsednik 
Obč. odbora SZDL Ribnica Bogo Abrahamsbcrg, predsednik 
DS in predsednik občine, ki je obrat izročil svojemu namenu.

standarda velikega pomena. Pre
pričani smo, da se bo proizvod
nja v teh obratih kmalu še po
večala in da bodo nekateri zra-

jalci v kolektivih, da analizira
jo in sprejmejo določene ukre
pe.«

Danes nastaja tudi vprašanje 
tržišča in prodaje blaga. Tudi 
kvaliteta proizvodov je važna in 
bistvena, če hoče kolektiv pla
sirati svoje proizvode v denar.

ObLO je na koncu razprave 
sprejel sklep, da naj Svet za fi
nance in Svet za gospodarstvo 
spremljata razvoj in delo v ko
lektivih in o tem poročata LO v 
kolikor bi nastale kje težave za 
uspešno realizacijo občinskega 
letnega plana.

ObLO je tudi sprejel predlog 
Sveta za finance o rebalansu 
proračuna ObLO v zvezi z odvo
dom 10 % proračunskih sredstev 
v posebno rezervo proračuna, ki 
znašajo 18,400.000 dinarjev.

Bogal program 
dela

Delavske univerze
7. septembra so na IO Obč. od

bora SZDL obravnavali program 
dela DTJ v Kočevju za zimsko 
sezono v letu 1961/62. Bogato se
stavljen program, ki ga bo po 
predlogih gospodar, organizacij 
sprejel upravni odbor DU, zaje
ma zelo široko delo za strokovno 
in splošno izobraževanje naših 
delovnih ljudi. Sole, tečaji, pre
davanja iz družbenih ved rAZnih 
strok, vse to je delo, ki ga bo 
vodila DU. Delovni ljudje imajo 
vse možnosti, da si svoje znanje 
izpopolnijo in pridobijo potom 
šole ali tečaja tudi višje kvali
fikacije na svojih delovnih me
stih. Program je IO SZDL odo
bril in vabi vse organizacije, de
lovne kolektive in delovne ljudi, 
da sodelujejo pri uresničevanju.

sli v večja podjetja, drugod pa, 
kjer pomenijo le rekonstrukcijo 
in razširitev že obstoječih pod
jetij, pa bodo še povečali že ob
stoječe kapacitete. O novih ob
ratih pri Hrastu, v Opekarni in v 
Kovinskem podjetju bomo poro- . 
čali prihodnjič.

(vec)

Razstavljeni kmetijski stroji pred zadružnim dom m. Foto: »Nov e «

»Žične tkanine«. Vsako izmed 
teh podjetij je na pregleden na
čin prikazalo svojo dejavnost in 
artikle, katere izdelujejo. Tudi 
te razstave si je ogledalo veliko 
ljudi, ki so tudi z zanimanjem 
ogledovali nekatere faze dela pri 
izdelovanju suhe robe pri pavi
ljonu trgovskega podjetja »Su
ha roba«. Marsikdo je tudi pr
vič videl, kako se izdelujejo lon
čeni izdelki. Mojster Pogorelc iz 
Dolenje vasi je s spretnimi prsti 
na svojem kolovratu »mesil« in 
izdeloval lončeno robo.

Na živinskem sejmišču KZ 
Ribnica sta razstavljali rodov
niško živino, skupno 60 glav, obe 
KZ: ribniška in sodražka. Raz
stavljeno živino si je bilo res 
vredno ogledati, saj je predstav
ljala najboljšo rodovniško živi
no iz zadružnega sektorja ribni
ške občine. Na grafikonu je bila 
prikazana molznost, plodnost in 
število rodovniške živine na pod-

kazani so bili nekateri primerki 
tekstilnega blaga lastne proiz
vodnje in reči moramo: videli
smo lepe vzorce. Škoda, da niso 
temu podjetju odmerili večji 
razstavni prostor, da bi lahko 
razstavili še več vrst tekstilnega 
blaga.

Gospodarske razstave smo 
vam na kratko orisali. O raz
stavi fotografskih del padlega 
fotoreporterja 14. divizije J žeta 
Petka, pa vas seznanjamo v po
sebnem članku.

Povrnimo se v prve ure prve
ga dne Ribniškega festivala. V 
Ribnico so prihajali novi in no
vi udeleženci. Vsa Ribnica jih 
je bila polna. Vsepovsod si čutil 
praznično - azpoloženje. Srečava
li so se znanci, ki se niso vid- H 
že vrsto let. Že pred d v to ur > 
se je zbralo pred rojstno hišo 
padlega partizanskega fo'o epor- 
terja Jožeta Petka veliko ljudi.

Govorniki so poudarili pred
vsem velik pomen novega obrata 
pri razvoju gospodarstva v obči
ni. S tem se bo finančni uspeh 
LIP brez dvoma znatno dvignil, 
omogočena bo zaposlitev še več
jega števila delavcev, dvignil pa 
se bo tudi narodni dohodek. LIP 
je najmočnejše podjetje v obči
ni, novi obrat, ki so ga v pone
deljek izročili namenu, pa je 
največji obrat, ki so ga v občini 
odprli v zadnjih letih.

Slovesne otvoritve obrata »Žič
nica« sta se poleg domačih go
stov udeležila tudi sekretar Obč. 
komiteja ZK Vič Jakovčič in 
predsednik Obč. odbora SZDL 
Vič Žumer.

Najprej je govoril direktor pod
jetja tov. Stane Grča o razvoju 
podjetja ter o proizvodnji. Izde
lujejo predvsem sušilnice in os
tale izdelke zračne tehnike. Že 
dalj časa so razmišljali, da bi 
ustanovili nekje izven Ljubljane 
obrat, s čimer bi v tem kraju 
lahko našlo zaposlitev precej 
ljudi, pa tudi delavci, ki se vsak 
dan vozijo v službo v Ljubljano, 
bi lahko delali doma. Delo ni 
težko in se mu bodo delavci, ki 
bodo zaposleni v ribniškem ob
ratu. lahko priučili. Pri ustano
vitvi obrata v Ribnici jih je vo
dila tudi misel na to, da je tu
kaj močno razvita lesna indu
strija (LIP, KGP), izdelujejo pa 
sušilnice, ki so v lesno-predelo- 
valni stroki neobhodno potreb
ne.. .

V ta obrat je podjetje vložilo 
doslej 12 milijonov 400 tisoč din. 
Pri tem jim je pomagala tudi 
ribniška občina. Že sedaj bodo

lahko izdelovali lesne sušilnice 
in še nekatere druge izdelke, 
kasneje pa bodo proizvodnjo 
lahko še razširili. Pri tem ne 
bodo imeli težav, ker ima ma
tično podjetje dovolj tehnične 
dokumentacije.

Letos so tudi izdelali prvo ve
liko sušilnico za furnir (po tuji 
licenci) za KGP Kočevje. — Na 
koncu se je tov Grča zahvalil 
vsem, ki so sodelovali pri izved
bi te zamisli, predvsem pa tov. 
Maležiču, ki je idejo vsestran
sko podprl, ObLO, Kovinskemu 
podjetju, ki je odstopilo prosto
re in Gradbeniku, ki je izvajal 
gradbena dela.

Predsednik občine Goršič je 
poudaril predvsem to, da je to 
že drugi obrat, ki ga je v ribni
ški komuni uredilo letos podjetje 
iz druge občine, ter to, da bo 
občina z njim veliko pridobila. 
Izrazil je tudi upanje, da se bo
do vložena sredstva kmalu ob- 
restovala ... Predsednik DS ing. 
Pust je nato govoril o delav
skem samoupravljanju ter o na
gibih, ki so jih vodili pri orga
nizaciji obrata v Ribnici. V ob-- 
ratu je zaposlenih okrog 30 de
lavcev, predstavljal pa bo pov
sem samostojno enoto. Otvoritev 
tega obrata, je dejal na koncu 
tov. Pust, je nov dokaz, da smo 
delavci-upravljavci vredni za
upanja družbe in ZK ... Po slo
vesni otvoritvi je direktor Grča 
razkazal nove prostore in pojas
nil proces proizvodnje.

Novi obrati, ki so jih v festi
valskih dneh odprli v Ribnici, 
so za komuno, za njen gospodar
ski napredek in rast družbenega

Prebivalci Vel. Lašč in oko
liških krajev se pripravljajo na 
proslavo krajevnega praznika, ki 
ga slavijo vsako leto 19. septem
bra. Tega dne pred 18 leti je 
Prešernova brigada po enoteden
skih bojih premagala belogardi
stično postojanko v turjaškem 
gradu. Ta zmaga je imela zelo

velik vojaški in politični pomen 
in jo prištevamo med največ je 
v NOB. V spomin tega velikega 
dogodka proslavljajo prebivalci 
laškega področja svoj praznik. 
Kakor vsako leto, ga bodo tudi 
letos lepo proslavili.

Na fotografiji: spomenik pad
lim borcem na Turjaku.
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Murovič postavil nov rekord
V nedeljo, 10. t. m. se je vršilo 

v Novem mestu republiško at
letsko prvenstvo za starejše mla
dince in mlajše mladince. Na 
Štadionu »Bratstva in edinstva« 
je nastopilo preko 200 atletov iz 
14 atletskih kolektivov Sloveni
je. Doseženi so bili rezultati, ki 
smo jih v glavnem pričakovali, 
presenetili pa so nekateri 'tek
movalci tudi z novimi republi
škimi rekordi, med drugimi tudi 
naš Murovič, mladinec TVD Par
tizana Kočevje. Talentirani Mu
rovič je z metom 5 kg krogle na 
13,96 m postavil nov rekord LRS 
v svoji skupini. S tem metom 
je izboljšal dosedanji rekord, 
katerega je postavil tudi on. 
Tekmovanje je bilo zelo kako
vostno in močno, v katerem so 
imeli pretežno besedo atleti 
»Kladivarja« iz Celja in atleti 
Maribora. V tekmovanju je uspel 
še Torkar, ki je s skokom 1,60 m 
v višino zasedel drugo mesto. 
Tudi ostali atleti: Frangeš, Ko- 
ruzar, Sega, Einsiedler, Sturm 
itd. so dosegli prav dobre rezul

tate, vendar ti niso še zadosto
vali, da bi posegli v prve vrste 
republiške razvrstitve.

Minulo nedeljo se je vršilo tu
di v Ljubljani republiško atlet
sko tekmovanje za mlajše mla
dinke. Nastopilo je nad 120 atle
tinj. V borbi so prevladovale at
letinje celjskega »Kladivarja«. 
Značilno je, da se je n. pr. uvr
stilo v finale teka na 60 m kar 
pet Celjank in naša Bohančeva. 
Tako je bila ona edina predstav
nica izven celjskih klubov v fi
nalu na 60 m. Dosegla je zelo 
dober čas 8,5, kar je zadostovalo 
za uvrstitev na peto mesto za 
prvakinjo, ki je imela čas 8,0 
sekunde.

Dobre uspehe so dosegle še 
Bohanec s skokom 4,90 v daljino 
Jurančeva v teku, Jeršetova med 
metalkami in štafeta 4 X 60, ki 
se je uvrstila na četrto mesto. 
Po vsem razvoju mladih atletov 
TVD Partizan Kočevje lahko 
pričakujemo lepo prihodnost at
letike v društvu.

Slab
Po uspehih v spomladanskem 

delu, kjer so se uvrstili kočevski 
nogometaši v prvo polovico ta
bele, smo pričakovali dobrih us
pehov tudi v jesenskem delu. 
Večkrat smo čitali o rednih tre
ningih, o utrditvi discipline in 
tovarištva med igralci itd. Vse 
to je navduševalo ljubitelje no
gometa, ki so nestrpno pričako
vali prvih tekem jesenskega ko
la. Toda prve tekme so bile iz
gubljene proti »S^vi« iz Tacna 
s 7 : 2 in zadnjo nedeljo s »Pro- 
leterjem« iz Zagorja na domačih 
tleh s 3 : 1. Spomladi je bila 
»Sava« v Kočevju visoko pora-

Zmaga odbojkašev
Moštvo TVD Partizan Kočev

je, nadaljuje tudi v jesenskem 
delu tekmovanja z zmagami. V 
nedeljo so gostovali v Starem 
trgu kjer so premagali domače 
moštvo z rezultatom 3:1. Igra 
je bila borbena in lepa. Domače 
moštvo je nudilo odpor s požrt
vovalno igro v drugem nizu, ki 
so ga domačini dobili v svojo 
korist. V tretjem in četrtem se
tu so se domačini močno upirali, 
vendar so morali kloniti pred 
tehnično boljšim gostom.

TVD Partizan je nastopil v 
sledeči sestavi: Galič, Bižal,
Adamič, Pogorelc, Klarič, Nučič, 
Fink in Čuk.

Qilanfe ptelivaUtv 
Zahvale 
geodam 

Xzquhl{ena 
Jjieklici

\
KOČEVJE

Poročili so se: Hari Milan, de
lavec iz Krašičev, star 26 let in 
Legenštein Marija, delavka iz 
Mozlja 25, stara 27 let, Bel j an 
Andrej, kovač iz Kočevja, Rožna
19, star 29 let in Blatnik Jožefa, 
natakarica iz Kočevja, Šeškova
20, stara 19 let. V Ljubljani sta 
se poročila: Marinč Jože iz Ko
čevja, Reška c. 22, star 23 let in 
Gruden Alojzija trg. pomočnica 
iz Dolge vasi 48, stara 19 let.

Rodile so: Bobek Antonija, go
spodinja iz Salke vasi 116 — dve
oeklici Tatjano in Marijo. V 
Ljubljani so rodile: Gjerek Ma
rija iz Zajčjega polja 1 — dekli
co Zdenko, Eret Vida iz Dolge 
vasi 19 — dečka Romana, Kokaš 
Marija iz Mlake — dečka Fran
ca, Gašparac Marija iz Kočevja, 
Trg svobode 21 — dečka Cirila, 
Kaplan Daniela iz Livolda — 
deklico Ivico, Avpič Marija iz 
Kočevja, Kolodvorska 4 — deč
ka Miroslava, Recek Anica iz 
Dolge vasi — dečka Igorja, Du- 
rini Mimica iz Kočevja, Črno
maljska c. 6 — deklico Alenko, 
Skrhan Jožefa iz Stare cerkve 
40 — deklico Vesno, Bartol Te
rezija iz Tržiča 1 — dečka Iva
na, Fišer Ana iz Kočevja, Rud
nik 13 — deklico Ivico in Mal
nar Frančiška iz Kočevja, Ljub- 
Uanska c. 20 — deklico Mirjo.
, Umrla sta: Zalar Alojz, upo
gnjenec iz Salke vasi 41, star 71 
^et in Bončina Anton, upokoje
ne iz Stare cerkve 7, star 81 
let.

PREDGRAD
Rodili sta: Križanič Marija,

gospodinja iz Knežje lipe 3 — 
deklico Marijo in Čmrlec Mari
ja, delavka iz Knežje lipe 4 — 
dečka Slavka.

DOLENJA VAS
V ljubljanski porodnišnici so 

rodile: Tekavec Marija, gospodi
nja iz Dolenje vasi 11 — dečka 
Vincencija in Dejak Roza, go
spodinja iz Dolenje vasi 26 — 
dečka Franca.

V ljubljanski bolnišnici je 
umrl Petek Stanko, kovinostru
gar iz Lipovca 1, star 18 let.

ku za njegovo prizadevnost. Zah
valjujemo se vsem, ki so mu po
klonili cvetje in vence in ga v 
tako lepem številu spremili na 
njegovi zadnji poti. Posebna 
hvala Obč. odboru in krajevnim 
organizacijam ZVVI ter ostalim 
organizacijam. Zahvaljujemo se 
tudi družinam Anzeljc, Spolarin 
Dulmin za njihovo pomoč in to
lažbo v tem težkem času. Zah
vala tudi domačemu pevskemu 
zboru za ganljive žalostinke in 
poslovilne besede. Vsem iskrena 
hvala!

Žalujoča žena ln otroci z dru
žinami.

ZAHVALA
Ob izgubi dragega moža, lju

bega očeta, starega očeta, brata 
m strica

JOŽETA LEVSTIKA 
iz Travnika št. 50

se iskreno zahvaljujemo vsem, k 
so mu ob njegovi težki bolezn 
pomagali in ga obiskovali. Zah 
valjujemo se tudi vsem, ki s< 
nam ob njegovi smrti nudili po 

oč m sočustvovali z nami in gi 
v tako lepem številn spremili m 
njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena, sin, hčerke, se 
stra m brata, zet j e, vnuki ii 
vnukinje, nečaki in nečakinji 
ter ostalo sorodstvo.

ZAHVALA
Poštenemu najditelju Francu 

Sobočanu iz Kočevja, Reška 13, 
se iskreno zahvaljujem za naj
deno denarnico.

Androjna Anton, 
Stara cerkev 15

ČESTITKA
Slavku Komacu in Greti v 

Belgiji želijo za obletnico poro
ke vse najboljše, Marjetki in

Manueli pa lep pozdravček — 
družini Somensari in Fink.

PRODAM
Ugodno prodam dobro ohra

njeno motorno kolo »Vespa« 125 
ccm in moško športno kolo 
znamke »Rog«. Zglasite se v 
Podgorski ulici 3, od 14. do 16. 
ure.

*

Ugodno prodam kuhinjsko po
hištvo in moped »Simson«, do
bro ohranjen. Vprašajte: Kočev
je, 'trata 19.

*

Ugodno prodam dobro ohra
njeno motorno kolo znamke 
»NSU« — Prima 150 ccm.

Hirš Franc, Mahovnik 3,
Kočevje

IZGUBLJENO
V nedeljo, 10. septembra je 

bila od Vinic do Sodražice iz
gubljena črna, ženska jopica. 
Poštenega najditelja lepo pro
sim da jo vrne proti nagradi 
Zajcovim, Sodražica 73.

PREKLIC
Opravičujem se in obžalujem 

svoj postopek ter žaljivke izre
čene dne 19. 8. 1961 proti avto
busnem sprevodniku Tomažinu 
Jožetu.

Cigole Alojz, Gor. Podgora

OBVESTILO
Žene in dekleta! Tečaj za vla

ganje sadja in zelenjave se prič
ne v torek, 19. septembra ob 18. 
uri v kuhinji osnovne šole »M. 
Bračič« Kočevje. Material in po
sodo za^ vlaganje prinesite s se- 
boj. Tečaj bo vodila gospodinj
ska učiteljica.

Center za pospeševanje 
gospodinjstva Kočevje

Ob razstavi Petkovih fotografij

Zoglenelo srce
Ko je tov. Skrabar, dober prijatelj pokojnega fotoreporterja 
14. divizije Jožeta Petka, otvoril v Ribnici razstavo njegovih 
fotografij, je orisal tudi okoliščine, v katerih je padel. Jože 
Petek je padel prve dni januarja 1945 skupaj z nekaterimi to
variši propagandisti, ko so jih Nemci v poslednji večji ofen
zivi na Štajerskem obkolili v partizanski koči nad Lučami 
v Zgornji Savinjski dolini: »Mrtve partizane,« je dejal tova
riš Skrabar, »so Nemci zažgali skupaj s hišo. Tako je Jože 
Petek, ki se je ves žrtvoval za idejo revolucije, živel in trpel 
zanjo, dejansko za revolucijo tudi zgorel. Z njim je zgorel 
tudi velik umetnik...«

start
žena in tudi sicer je bila na ta
beli tik pred izpadom, a sedaj 
tako visok poraz našega moštva! 
Kje so tu vzroki? Morda bi bilo 
le potrebno nekaj storiti in ana
lizirati stanje našega nogometa 
objektivno in ne skozi prizmo 
klubskega samoljubja in iskati 
vzrokov drugje, prezreti pa jih 
v lastnih vrstah.

Častno in lepo bodočnost nam 
obetajo mladinci, ki so obe je
senski tekmi dobili v svojo ko
rist: s »Savo« 3 : 0 in s »Prole- 
terjem« 3 : 0. Mladi kader je 
borben in tehnično dober, odbor 
kluba bo pa moral poskrbeti, da 
ne bodo zašli po navadah in po
teh starejših, ki dosedaj vkljub 
napredku niso prinesli zaželje
nih uspehov.

Ob slikarski razstavi 
Veljka Oražma

Umetniško doživetje
če obiščete slikarja-amaterja 

Veljka Oražma na njegovem 
ljubljanskem stanovanju, vas 
sprejme v veliki sobi, polni ču
dovitih slik, podob iz vsakda
njega življenja. Od vsepovsod se 
vam smejijo številne cvetlice, 
gladiole, krizanteme, nageljni, s 
slik na stenah in iz številnih 
vaz. Obisk na njegovem domu 
pomeni za vsakogar pravo umet
niško doživetje, ki ga je sklenil 
v dneh Ribniškega festivala po
sredovati tudi svojim rojakom.

Obiskovalci razstave so o nje
govih delih izrekali same laska
ve pohvale, svoja čustva pa so 
zapisovali v knjigo vtisov... Da, 
vtisi! Veljko Oražem zelo rad 
Pokaže vsakomur vtise, ki so jih 
zapisali njegovi številni gostje. 
Tako ga je nekoč obiskala Zuzu 
Khadjnouri iz Teherana in svoja 
čustva ob pogledu na njegove 
slike izrazila takole: »Se enkrat 
sem se v tem mestu presenetila. 
Nisem pričakovala, da bom ne
kje v sredi mesta našla v pri
jetni sobi drugačno vzdušje kot 
izgleda od zunaj. — S sten ve
like sobe so me pozdravile lepe 
slike, dela mojega prijatelja 
Veljka Oražma, kateremu želim 
tudi v bodoče velike uspehe.«

In drugi obiskovalec: »Kadar 
vidiš veliko lepega, je izbira 
vedno težka!« — »... To niso
slike umetnika, ki bi slikal za
radi umetnosti, temveč slike li
rika s čopičem v roki.« — »Slike 
tov. Oražma so več kakor samo 
delo slikarja-amaterja; bližajo sc 
resni umetnosti, ki zadovoljuje 
človekovo estetsko potrebo po le
pem.«

Mislim, da je teh nekaj misli 
zadostna ilustracija dela našega 
72-lctnega rojaka. Njegovi prija
telji, ki so ga poznali že 50 let, 
so ga prav spoznali šele iz nje
govih slik, prav tako pa tudi 
Ribničani, ki smo vedeli zanj in 
za njegovo delo, vendar si niti 
predstavljati nismo megli, da je 
tako kvalitetno. Številni obisko
valci so z ribniške razstave od
hajali navdušeni, stari, prepro
sti kmečki ljudje pa kar doume
ti niso mogli, da je kaj takega 
mogoče napraviti. Vsi, prav vsi 
pa so poudarjali, da si takih raz
stav še želijo!

In kaj pravi slikar o sebi? — 
»Slikam najraje pokrajine, s 
prav takim veseljem pa tudi ti
hožitja in cvetlice. Na tej raz
stavi je le del mojih slik in 
predstavljajo prerez mojega de
la od 1940 naprej. Najstarejša 
razstavljena slika je ribniška 
Bistrica z gradom. — Slikanja 
sem se učil že v realki, dobra 
šola pa je bil tudi Dunaj. Po
znam skoraj vso Evropo in vse 
umetniške struje. Od starih do
mačih impresionistov (tudi sam 
pripadam tej umetnostni struji) 
sem imel najboljše stike z Vav
potičem in Frankctom, ki sta me 
tudi prva učila. Se to: s slika
njem se ukvarjam le v prostem 
času in mi je najljubši »konji-

Rodil se je 31. avgusta 1912 v 
Ribnici in je bil po poklicu 
gradbeni tehnik. Vedno se je rad 
ukvarjal z vsakovrstnim upodab
ljanjem. Ohranjenih je nekaj 
njegovih rezbarskih del, nekaj 
olj in akvarelov, ki poleg večje 
zbirke njegovih predvojnih ama

terskih fotografij izpričujejo, da 
je bil obdarjen z močjo umet
niškega izražanja. To potrjujejo 
tudi številni lepi posnetki 14. di
vizije. Iz ohranjenih fotografij se 
tudi vidi, da je imel izreden smi
sel za izbiro motiva.

Od zloma Italije in na pohodu 
14. divizije na Štajersko je bil 
vojni fotoreporter divizije; s svo
jo glasbeno nadarjenostjo je tu
di vneto sodeloval v divizijski 
kulturniški skupini. Po konča-

Ribnica, 13. septembra — Bo
gati program I. Ribniškega festi
vala je zajel tudi velik del šport
nih iger in drugih telesno-vzgoj
nih prireditev. Tako je bil na 
festivalu dan poudarek tudi v 
tej smeri, saj je Ribnica zibelka 
telesne kulture v tem koncu na
še domovine.

V ponedeljek popoldne je bilo 
prvo srečanje v rokometu med 
TVD Partizanom Ribnica in klu
bom »Papirničar« iz Vevč. Zma
gali so domačini s tesno zmago 
31 : 30 (16 : 16) in so se tako od
dolžili »Papirničarju« za poraz, 
ki so ga utrpeli z njimi v kvali
fikacijski tekmi.

Zvečer so nastopili na terasi 
obnovljenega gradu ljubljanski 
orodni telovadci. Pod vodstvom 
predsednika komisije za orodno 
telovadbo pri Okrajni zvezi za 
telesno vzgojo v Ljubljani tov. 
Kokole Jožeta so se predstavili 
številnemu občinstvu telovadci 
zveznega razreda Troj ar, Straži
šar, Kokole, Senica ter tekmo
valci I. razreda Jakopič, Heferle 
in Hihelič. Predsednik TVD Par
tizan Ribnica je podaril v spo
min vsakemu telovadcu »ribni
ški šopek«, kakor tudi zastopni-

čck«. Veliko slikam še sedaj!«
Tudi o festivalu je izrazil naj

boljše mnenje in je po njegovem 
odlično uspel. Zadovoljen je tu
di s sprejemom njegove razsta
ve, ki je njegova prva samostoj
na razstava. Na koncu mi je de
jal: »V Ribnici bi še rad raz
stavljal!«

(vec)

- »
nem pohodu je bil poslan za še
fa propagandne sekcije IV. ope
rativne cone, kjer je ostal do 
smrti.

Pred nekaj leti so njegove 
ohranjene slike natisnili v po
sebnem zborniku, vendar ne 
predstavljajo niti četrtine vsega 
njegovega dela o 14. diviziji... 
Ko so borci na slavnem pohodu 
na Štajersko podali in umirali 
od mraza in lakote, je Petek, 
sam ves premražen, gazeč sneg 
do pasu, neumorno slikal in be
ležil vsak korak divizije na ce- 
luloidni trak. Tako nam je ohra
nil veličasten spomenik s poho
da in vzpona te naše najslavnej
še divizije. Iz njegovih slik iz
žareva neomajna vera v zmago 
in v moč naše partizanske voj
ske.

Čestokrat so morali partizani 
gaziti po globokem snegu, dru
gič zopet po neprehodnem bla
tu, lačni, bosi, v neprestanih 
borbah, ko jim je primanjkovalo 
municije — nikdar pa ne volje 
in poguma. Drugič zopet vese
lje nad zmago, ob tabornih og
njih, ko je svoje borbene pesmi 
recitiral padli partizanski pesnik 
Kajuh ... Med najlepše razstav
ljene fotografije sodi tudi slika 
»Ledeni stebri«. Nepregledna ko
lona borcev se vleče skozi divji 
snežni metež, ko jim je obleka 
zmrznila in so podobni pravim 
ledenim stebrom ...

Razstava Petkovih fotografij je 
pomenila za Ribnico pravo doži
vetje, saj smo tako lahko nepo
sredno spoznali našega rojaka in 
velikega umetnika...!

F. Grivec

ku zveze tov. Hvaletu. Telovadci 
so navdušili občinstvo z vrhun
skimi vajami na konju z ročaji, 
bradlji in partemo vadbo. Z na
stopom je bilo zadovoljno staro 
in mlado. Mladina je lahko vi
dela, kaj se da doseči tudi v te
lovadnici, seveda s trdno voljo 
in vztrajno vadbo, starejši pa so 
videli kako velik napredek je 
naredila telovadba na orodju.

V torek popoldne je bila tek
ma v odbojki med članskim mo
štvom TVD Partizan Kočevje in 
Ribnica. Zmagali so člani Parti
zana Koč. z 3:0, ki so pokazali tu
di tehnično boljšo igro kakor do
mačini. Igra je bila živahna, ta
ko da so gledalci, povečini mla
dina, prišli na svoj račun.

Srečanje v košarki med mo
štvi »Svoboda I.« Ljubljana in 
TVD Partizan Ribnica se je kon
čalo z 68 : 62 v korist »Svobode 
I.«. V redngm igralnem času je 
bilo stanje neodločeno s 54 : 54 
košev. V dogovorjenem podalj
šku pa je bila sreča bolj naklo
njena gostom in tako so zma
gali s 6 koši razlike. Pri ribni
ških moštvih je opažati to, da 
pri raznih športnih panogah na
stopajo pretežno eni in isti igral
ci kar vsekakor ne vpliva dobro 
na eno ali drugo panogo.

Tako se razvija pester spored 
kvalitetnih športnih nastopov. V 
četrtek nastopijo domačini še v 
namiznem tenisu z moštvi Par
tizan Kočevje, Sodražica in do
mačim garnizonom, a v petek 
ponovno v košarki s pionirji 
»Svobode« iz Ljubljane. O na
daljnjem tekmovanju bomo po
ročali v prihodnji številki.

ŠPORTNIKI 
na I. Ribniškem festivalu

ZAHVALA
Ob izgubi našega dobrega, 

dragega moža, očeta, starega 
°četa in strica

BONČINA ANTONA 
iz Starc cerkve 

iskreno zahvaljujemo vsem, 
so izkazali ljubezen in ga bo

drili ob njegovi bolezni. Pred
vsem izrekamo zahvalo zdravni
kom, posebno dr. Marku Vizja-

*NOVICE« - glasilo Občinskega 
Odbora SZDL Kočevje in Ribnica. 
Lfdaja in tiska CZP »KOČEVSKI 
niču * *" v K°6evju. Urejuje ured- 
e, odbor. Odgovorni urednik 

eter Šobar. Uredništvo in upra- 
v Kočevju, Ljubljanska cesta 

aj/a> telefon uredništva In uprave 
85o J?aročn*na Je 500 din, polletna 
- dln In Jo je treba plačati v
• t*reJ- Za inozemstvo 1000 din oz. 

“"mrlške dolarje. Tekoči račun: 
I b.KiV285 pri Komunalni banki 
‘»'“Dijana, podružnica Kočevje

JADRAN, KOČEVJE: od 15. do 
17. sept. španski barvni film 
»Prodajalka vijolic«, 17. sept. 
ob 10. uri matineja jugoslov. 
filma »Piko in tekma z motor
jem«, 20. in 21. sept. sovjetski 
barv. film »Nasredinove splet
ke«, od 22. do 24. sept. amer. 
barvni cemasc. film »Mlada 
kraljica«.

SVOBODA, RUDNIK: 16. in 17. 
sept. avstrij. barvni film »Mo
zart«, 23. in 24. sept. zahodno- 
nemški film »Trije iz Variete
ja«.

RIBNICA: 23. in 24. sept. angle- 
ško-amer. vistavision film »Po
daj roko hudiču«.

SODRAŽICA: 16. in 17. septem
bra amer. cinemasc. film »Za
peljani avtobus«, 23. in 24. sep- 
tem. amer. barv. film »Osam
ljeni maščevalec«.

UOSKI POTOK: 17. sept. italij, 
film »Krik«, 24. sept. ruski 
film »Rodil se je človek«.

VELIKE LASCE: 16. in 17. sept.

franc, film »Pesem mrtvih lju
bimcev«, 23. in 24. sept. amer. 
barvni film »Komu zvoni«.

DOBREPOLJE: 16. in 17. sept. 
amer. barv. cinemascop. film 
»Deviška kraljica (Elizabeta I.), 
20. sept. franc, film »Človek 
v dežnem plašču«, 23. in 24. 
sept. jugoslovansko-italijanski 
cinemascop. film »Dubrovski- 
maščevalec«.

PONIKVE: 21. sept. franc, film 
»Človek v dežnem plašču«.

KOČEVSKA REKA: 16. in 17. 
sept. amer. barvni film »Člo
vek, ki je delal dež«, 20. sept. 
jug. film »Poišči Vando Kos«, 
23. in 24. sept. amer. film »Ob- 
težilna priča«.

PREDGRAD: 16. in 17. sept.
amer. barv. film »Vitezi okrog
le mize«, 23. in 24. septembra 
italij. film »Neapeljsko zlato«.

BROD NA KOLPI: 16. in 17. 
sept. amer. barvni film »Sa- 
yonara«, 23. in 24. sept. jugo
slovanski film »Vrnil se bom«.

SPORED RTV LJUBLJANA
SOBOTA, 16. septembra

5.00—8.00 Dobro jutro (Pisan 
glasbeni spored) — 5.45 Nekaj 
domačih — 8.45 Naši glasbeni 
uspehi v preteklem šolskem letu
— 8.30 Harfa, vibrafon in orglice
— 8.55 Radijska šola za nižjo 
stopnjo — 9.25 Med vzporedniki 
in poldnevniki — 10.15 Sobotno 
dopoldne ob zabavni glasbi — 
12.00 Slovenske narodne poje 
Ivica Mrak — 12.15 Kmetijski 
nasveti — 12.25 Melodije srca — 
12.45 Orkester Alfredo Antonini
— 13.30 Bedrich Smetana: Iz mo
jega življenja — 14.00 Vedri
zvoki — 14.35 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo — 15.40 
Rapsodija v A-duru — 16.00 Hu
moreska tega tedna — 16.20 Or

kester Frank Pourcel — 16.40
Planinski oktet iz Maribora — 
17.00 Lokalni dnevnik — 17.15 
Pevka Gabi Novak — 17.30 Po 
kinu se dobimo — 18.00 Iz Boi- 
tovega Fausta — 18.20 Lepe me
lodije z orkestrom Melachrino 
— 18.45 Okno v svet — 20.00 
Sobotni domači pele-mele — 
20.54 Melodije za prijeten konec 
tedna — 22.15 Oddaja za naše 
izseljence — 23.05 Do polnoči 
v plesnem ritmu

NEDELJA, 17. septembra
6.00—6.30 Jutranji pozdrav — 

6.40 Vedri zvoki — 7.15 Make
donske igre — 7.35 V tričetrtin
skem taktu — 8.00 Mladinska 
radijska igra — 8.04 Iz albuma 
skladb za otroke — 9.05 Z zabav

no glasbo v novi teden — 9.54 
Venček slovenskih narodnih za 
bas in alt — 10.00 Se pomnite, 
tovariši... — 10.30 Slovenske 
narodne pesmi v priredbi za 
glasove, zbor in orkester — 11.00 
Nedeljska matineja — 11.31 Mi
lenko Sober: Plemenita višnja — 
marasca — 12.00 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo — 13.15 
Za našo vas — 13.50 Koncert pri 
vas doma 14.15 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo — 15.30 
Za vsakogar nekaj iz arhiva 
operne glasbe — 16.00 Igramo za 
vas — 17.00 Športno popoldne —
20.00 Zabavni zvoki za vse —
21.00 Športna poročila — 21.10 
Simfonija št. 4 v G-duru — 22.15 
Plesna glasba — 23.05 Prizori iz 
oper Leoša Janačka.
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Urednikova
vposta M*

Kje je stranišče?
TOVARIŠ UREDNIK!
Pred kratkim sem potoval z 

avtobusom iz Predgrada proti 
Ljubljani. Med tem, ko sem ča
kal v Kočevju na avtobus, sem 
hotel iti na stranišče. Okoli av
tobusne postaje sem iskal stra
nišče, pa ga nisem našel. Zato 
sem vprašal službujočo usluž
benko na avtobusni postaji, kje 
je stranišče. Odgovorila mi je, 
da je stranišče v hotelu. Menim, 
da bi bilo pravilno, da bi imela 
avtobusna postaja v Kočevju 
svoje stranišče.

Jože Smaljcelj, Predgrad

DU KOČEVJE OBVEŠČA 
Pričetek pouka na Ekonomski 

srednji šoli in Tehniški srednji 
šoli bo v ponedeljek, 18. septem
bra ob 17.30 uri v prostorih gim
nazije.

Na osemletki za odrasle A. in 
B. odd. in na večerni gimnaziji 
se prične pouk v ponedeljek, 25. 
septembra ob 17.30 uri v pro
storih osemletke J. Seška,

OBVESTILO 
Delavska univerza Kočevje ob

vešča, da bo v torek, dne 19. sep
tembra ob 20. uri v dvorani za 
komitejem predavanje o Beo
grajski konferenci. Predaval bo 
tov. Janez Stular, urednik "To
variša«. Vabljeni!

VREME
Približno od 20. do 23. septem

bra bo lepo vreme. V ostalem 
pa nestalno s pogostimi padavi
nami.

Obisk iz Murske Sobote
V počastitev 20. obletnice ljud

ske revolucije je bilo 2. septem
bra srečanje borcev in invalidov 
NOV iz Murske Sobote in Ko
čevja. Naši tovariši so si ogledali 
spomenik padlih borcev v Ko
čevju. Ob tej priliki je imel Pe
ter Sobar krajši govor, v kate
rem je orisal zgodovino Kočev
ske pred in med narodnoosvo
bodilno vojno. Potem so si ogle
dali Seškov dom, ki predstavlja 
zgodovinski spomenik ne le sa
mo za Kočevsko, temveč za vso 
Slovenijo, saj je bil v tem domu 
leta 1943 prvi zbor odposlancev 
slovenskega naroda.

V nedeljo, 3. septembra pa so

Zamostec
Že večkrat smo slišali o agil

nosti gasilcev v Zamostecu, ki so 
pred kratkim proslavili 40-letni- 
co obstoja. Ko so posekali les, 
ki so ga darovali člani in va
ščani iz vrst tega okoliša, in po 
odobritvi stavbenega dovoljenja, 
so člani takoj prijeli resno za 
delo. Podprli so stari gasilski 
stolp, izkopali temelje za obnov
ljeni dom in pripravili pesek za 
betoniranje. Obnavljajo v lastni 
režiji s prostovoljnim delom. Re- 
noviranemu gasilskemu domu bo 
prizidana tudi sejna soba, ki bo 
za sestanke in seje ne le za ga
silce, temveč tudi za ostale orga
nizacije v vasi nujno potrebna. 
Tudi pionirji pomagajo pri delu.

odpotovali s predstavniki ZB in 
ZVVI Kočevje v Rog, kjer so si 
ogledali partizansko bolnico Je
len dol, grobišče, kjer so poča
stili padle junake z enominut
nim molkom. Napravili so pohod 
preko gozda na Bazo 20 ter si

ogledali barake, zgrajene v času 
NOV in predstavljajo zgodovin
ski spomenik. Tovariši sobojev
niki iz Pomurja so se na poho
du dobro počutili. Na Bazi 20 so 
se tudi vpisali v spominsko knji
go. V. J.

Obračun dela v Predgradu
V petek, 8. t. m., je bila v 

Predgradu redna letna koferen- 
ca mladinskega aktiva, katere so 
se poleg članov udeležili tudi 
predsednik krajevne organizacije 
SZDL, sekretar terenske organi
zacije ZK in predstavniki Obč. 
komiteja LMS Kočevje. Iz refe
rata sekretarja mladinskega ak
tiva, ki je zelo kritično prikazal 
delo aktiva je razvidno, da se 
je aktiv tekom leta boril s te
žavami, vendar je kljub temu

dosegel lepe uspehe, predvsem 
na področju kulturno prosvetne
ga dela. V bodoče bo potrebno 
nuditi aktivu več denarne po
moči, predvsem pa bo potrebno 
večje sodelovanje z ostalimi 
množičnimi organizacijami v 
Predgradu. Poleg tega namera
vajo v letošnjem letu poživiti 
idejno vzgojno delo in izvesti 
nekaj delovnih akcij, da si pri
dobijo denarna sredstva.

S. P.

V Laščah so se zbrali 
šestdesetletnih

Pred kratkim so se zbrali v 
Jakličevi gostilni v Velikih La
ščah s svojimi soprogami šest
desetletnih. Ob okusnem pri
grizku in dobri kapljici so obu
jali spomine na mladostne dni 
in na leta, ki so jih preživeli v 
službi, vojnem času itd. Tudi za
peli so. Poleg drugih se je ude
ležil slavja 60-letnikov tudi 
predstavnik invalidske organiza
cije France Grebenc.

Bilo je zelo prijetno. Sprejeli 
so sklep, da bodo čez pet let spet 
prišli skupaj.

J. P.

Umrl je Franc Poje 
iz Pungrta

Po daljši bolezni je umrl Franc 
Poje iz Pungrta pri Dragi. Po
kojni Poje je bil napreden go
spodar in skrben oče svojim 
otrokom. V času NOV je bil za
veden član OF in po svojih mo
čeh pomagal partizanom. Ljubil 
je slovensko zemljo in svoj dom, 
katerega je okupator požgal. Po 
osvoboditvi je dom znova ob
novil.

Pokojnega Pojeta je spremilo 
na zadnji poti precej ljudi in mu 
poklonilo vence. Žena in otroci 
se vsem lepo zahvaljujejo.

Motorna brizgalna v Sodražici
Člani gasilskega društva So

dražica so že dalj časa želeli no
vo motorno brizgalno. Stara je 
bila v vojnem času poškodova
na, tako da je že odslužila svo
jemu namenu. Gasilci so želeli 
nabaviti tako brizgalno, ki bo 
ustrezala sedanjim potrebam in

zahtevam po izboljšanju požar
no varnostne službe. Ker sami 
niso imeli dovolj sredstev, so se 
obrnili na rojaka Jožeta Okorna, 
ki živi v Clevelandu. Tovariš 
Okorn se je ljubeznivo odzval 
njihovi prošnji in je takoj začel 
z delom. Pred kratkim je s po-

Za SMEH in DOBRO VOLJO ♦

Po žičnih tkaninah, ki jih izdelujejo v 
Sodražici, je precejšnje povpraševanje.

podjetju "Žične tkanine« v
(Foto: Ing. L. Čampa)

NESPORAZUM
Mitraljezec Sandi je bral Ra

dijski vestnik. Cez čas je pogle
dal tovariša, ki je sedel zraven 
in mu rekel: "Ti, Varšava je 
padla!«

"Varšava, praviš? Pa je nisem 
poznal. V kateri brigadi je bi
la?« se je drugi začudil.

"V kakšni brigadi neki. Saj to 
je vendar poljsko glavno mesto.«

STRAŽARSKA
Partizan Peter je bil na stra

ži, ko zasliši hojo. Vajen, kakor 
je bil, hitro zavpije:

"Stoj! Kdo je?«
"Luka s tobakom,« odgovori 

vprašani.

BENCINSKA ČRPALKA BO!
V Podstenah pri Žlebiču na

meravajo urediti bencinsko čr
palko. Vsekakor bo s tem ustre
ženo številnim lastnikom motor
nih vozil iz Ribniške doline, Lo
škega potoka in sosednjih kra
jev.

Seja pripravljalnega odbora
12. septembra je bila v Kočev

ju prva seja pripravljalnega od
bora za proslavo občin, praznika 
Kočevje, 3. oktobra. Člani odbo
ra so razpravljali o programu 
prireditev, ki bodo v počastitev 
praznika. O programu in prire
ditvah bomo obširneje poročali 
v prihodnji številki "Novic«.

Peter nato: "Luka, stoj, tobak 
naprej!«

PRIJAZNOST
Mladinca Rada in Ivan sta 

pravkar začela napisno akcijo 
na eni izmed bolj zakotnih ljub
ljanskih ulic, ko zagledata belo
gardistično patruljo. Kaj zdaj? 
Toda Ivan se nagloma zasuče, 
tako da s hrbtom zakrije besedo 
»smrt«, nato pa pritisne k sebi 
Rado in jo začne poljubovati. 
Ko pridejo "belčki« mimo, se 
naredita kot da sta neprijetno 
iznenadena in presenečena. Te
daj jima reče vodja »belčkov«:

"Kar nadaljujta, kar!«
Ivan zadovoljen, da sc bo vse 

dobro izteklo, odgovori:
"Saj tudi bova!«

KAJ JE PREPOVEDANO
Na bregu jezera se mlado, po

stavno dekle počasi sleče in sto
pi v vodo. Tedaj zakliče izza gr
ma miličnik:

"Hej, kopanje je tu prepove
dano!«

»Kaj niste mogli tega že prej 
povedati?«

"Ne, saj slačenje ni prepove
dano.«

ZDRAVNIŠKA
Zdravnikova čakalnica je na

bito polna. Zdravnik odpre vrata 
in vpraša:

"Kdo izmed vas že najdlje ča
ka?«

— "Jaz, tovariš doktor, vaš 
krojač — že dve leti čakam, da 
mi plačate račun za obleko!«

ročil, da je denar, ki ga je zbral 
s pomočjo ostalih rojakov, na
kazan za nabavo industrijskega 
motorja »Volkswagen«.

Te novice so se člani društva 
zelo razveselili. V zahvalo za ve
liko prizadevnost rojaka Okorna 
so njega in njegovo soprogo do
ločili za kuma novi brizgalni. 
Prvotno so nameravali imeti slo
vesnost v festivalskih dneh, pa 
se je zadeva zaradi tehničnih 
vzrokov nekoliko zavlekla. Novo 
brizgalno bodo v kratkem izro
čili svojemu namenu na samo
stojni proslavi. Jože in Francka 
Okorn sta tudi že imenovala svo
ja predstavnika, ki ju bosta za
stopala pri kumovanju.

Sodražki gasilci se najlepše 
zahvaljujejo rojaku tov. Okbrnu 
za njegovo pozornost, ki jo je 
ponovno izkazal domačemu kra
ju. Zahvaljujejo se tudi ostalim 
rojakom, ki so s svojimi prispev
ki omogočili, da bo imela Sodra
žica novo motorno brizgalno. 
Prepričani smo, da se bo gasil
sko delo z novo brizgalno znat
no poživelo. Na pomoč!

Zanimivosti
AVTO NA POSODO 
V Zagrebu bo podjetje »Avto- 

tehna« te dni začelo poslovnim 
ljudem posojati avtomobile brez 
šoferja. Človek, ki bo želel na
jeti avtomobil, bo to uslugo pla
čal po določeni tarifi.

STO MILIJONOV
KILOMETROV
Okrog sto milijard kilometrov 

so menda prevozili z motornimi 
vozili predlanskim v Zahodni 
Nemčiji. Številke so resda stare, 
vendar po svoje zanimive. Pre
cej časa je namreč trajalo, pre
den so jih analizirali tako, kot 
imajo navado v tej deželi. Pri
bližno 65 milijard kilometrov 
naj bi odpadlo v tem letu na 
zahodnonemške osebne avtomo
bile. En sam avto tam torej ne 
prevozi tako veliko, kakor bi si 
kdo mislil. Povprečno le 17 tisoč 
kilometrov na leto! Imajo pa 
drugo skrajnost, in sicer pri av
tobusih, ki so imeli predlanskem 
okrog 100 milijonov prevoženih 
kilometrov, tako da je na po
samezno vozilo odpadlo pov
prečno kar 39 tisoč kilometrov. 
Avtobusov imajo okrog 30.000, 
osebnih avtomobilov pa okrog 
3,6 milijona.

Večina osebnih avtomobilov 
je, kakor kaže ta analiza, »za
poslenih« le na kratkih progah 
ali samo ob nedeljah. Močno 
motorizirana je sicer ta Zahodna 
Nemčija, a tudi v njeni motori
zaciji ni vse zlato, kar se sveti. 
Po tej analizi so dobili Nemci 
ravno nasprotno oceno od te, ki 
je najbolj razširjena: kot lastni
ki osebnih avtomobilov so pre
cej negospodarni!!

PRODAMO
CZP »Kočevski tisk« ugodno 

proda dobro ohranjeno LUTZO- 
VO PEC. Interesenti naj se zgla
sijo na upravi »Novic«.

Vesli iz Ribnice
Zaradi bolj rentabilnega po

slovanja in obdelovanja ter za
radi vse večje uporabe mehani
zacije bodo zemljišča na Ugarju 
počasi arondirali. Nekatera zem
ljišča bodo odkupili, zamenjali 
ali pa vzeli v zakup. Računajo, 
da bo do leta 1963 okrog 200 ha 
zemlje.

Ribniška zadruga si je v zad
njem času še izpopolnila svoj 
strojni park. Sedaj imajo štiri 
traktorje z več priključki, žitni 
kombajn, silokombajn, šest ko
silnic, unimog in še razne druge 
stroje. Sedaj so kupili tudi avto
mobil TAM 1.500. Vseh teh stro
jev se z velikim uspehom poslu
žujejo tudi kmetovalci.

Posnetek prikazuje del delavnega procesa 
na LIP Ribnica.

pri izdelavi vezanih vrat
(Foto: Ing. L. Čampa)

Počasi je Gray stopal proti svojemu avtomo
bilu. Veter je postrani nesel deževne kapljice, ko 
je Gray lezel na vozniški sedež. Prisluhnil je 
škrebljanju dežja po strehi in se iznova zamislil.

Domneva, nič drugega kot domneva, dokaza 
pa nobenega. Vendar je točke treba sešteti, si je 
rekel. Pomislil je, kako bi neki reagiral Herrick 
na tak njegov predlog. Ali bi se tudi ustrašil 
rezultata poskusov? To bi bilo zanimivo, si je 
rekel Gray in zavil v deževni dan.

*

Prav tak dež je bobnal po strehi Bondovega 
taksija. Potem ko je za seboj zaprl Me Creery- 
jeva vrata, se je pognal z dolgimi skoki po griču 
proti glavni cesti. Da bi ušel dežju, je zavil v 
okrepčevalnico in popil skodelico vroče kave. Ko 
je strmel v vročo pijačo tik pred ustnicami, se 
mu je zazdela prav tako temna kot njegova pri
hodnost. Pri blagajni je skrivaj dvakrat prcštel 
bankovce, ki mu jih je bil dal Me Creery. Zvrnil 
je pijačo, zlezel z visokega stola in stopil k vra

tom. Po taktu glasbe s plošč je s prsti bobnal 
po vratih pod napuščem, dokler ni pripeljal mi
mo prazen taksi.
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Zoe Herrick je ležala na divanu pri oknu in 
gledala v deževni dan. Po tleh je bilo vse polno 
ilustriranih listov, na mizi je imela škatlo čoko
ladnih bonbonov z likerjem. Kdaj pa kdaj je iz
tegnila roko, previdno prijela sladkorček s pal
cem in kazalcem ter ga nesla k ustom, ne ga bi 
gledala, kam je segla. V deževnih dneh jo je 
vselej mučila otožnost.

Naglo je dvignila pogled z revije, ko ji je 
strežnica povedala, da bi rad z njo govoril neki 
Chris Bond. Le redkokdaj jo je kdo obiskal. 
Strežnico je vprašala, kakšen je ta obiskovalec. 
Dekle je lahno z-ardelo, potem pa je za silo opi
salo čednega moža. Zoe je bila še bolj radovedna. 
Medtem ko je čakala na obiskovalca, je naglo 
segla pod blazino in se ogledala v zrcalu s tež
kim srebrnim okvirom.

Bond je vstopil. Izprva je bil malce v za
dregi, ko pa je videl, da ni sama, si je vidno 
oddahnil. Nasmehnil se ji je.

Zoe ga je pogledala. Njene oči so se zadržale 
na njem delj, kot je bil izprva njen namen, zakaj 
Bond je bil presenetljivo čedne zunanjosti. Sicer 
pa je poznala ljudi Bondovega kova.

»Že prav, Mary, lahko greste,« je rekla strež
nici. »Mister Bond, kajne? Sedite, prosim!«

Bond je počakal, da so se vrata zaprla, za 
strežnico, potem pa je z lahkimi koraki stopil k 
divanu in pogledal navzdol.

"Kar takoj bi povedal, gospa,« je začel. »Moje 
ime vam je znano, ali ne?« Utihnil je in jo zviška 
gledal.

»Bond?« je zategnila. "Mislim, da... Hm!«
"Da, Bond. Mojo ženo so ubili prejšnjo so

boto.«
Zaznavno je zadržala dih in ga z zanimanjem 

pogledala. Preden je kaj rekla, se je spomnila, 
da bi bilo dobro še bolj znižati glas kot po na
vadi.

»Sožalje,« je rekla in — čakala. Z dobrim 
namenom vsekakor ni prišel, je pomislila. Sicer 
pa — kaj bi se bala, se je brž potolažila, konec 
koncev sc bo z Eileen še vse dobro končalo. Spo
mnila se je, da je Quine dober advokat, Herrickov 
denar pa bo tudi prispeval svoje. Philip bi nikoli 
ne dovolil, da bi se komu njegovih zgodilo kaj 
hudega.

Ta lepotec tu pred menoj je zelo verjetno 
prišel zaradi denarja, je menila. Ni še vedela, 
kako bo začel, tako na splošno pa je bil po nje
nem mnenju eden tistih, ki izsiljujejo.

»Ali vašega moža ni doma?« jo je vprašal.
Odkimala je. »Ali ste hoteli govoriti z njim?« 

Njeno vprašanje je zvenelo malce posmehljivo.
»Ne,« je pohitel Bond, »raje bi se pomenil 

z vami.«
»Za kaj pa gre?« ga je vprašala in segla v 

škatlo z bonboni.
Bond se je obrnil in z dolgimi koraki pre

meril sobo.
»Poslovna reč,« je rekel. »Nekaj imam opra

viti v St. Louisu. Potreboval bi denar, takole za 
začetek. Imam nekaj naprodaj, pa sem si mislil, 
da bi morda kupili.«

»Tako torej, zdaj bo prišel z besedo na dan,«

je pomislila Zoe, vendar je molčala. Le gledala gai 
je od strani, tako kot je izpred ogledala vedela, 
da dobijo poteze na njenem licu najlepši izraz.

Pogledal jo je. Ker v njenih očeh ni opazil 
dovolj zanimanja, je nadaljeval. »Precej so vred
ne te moje reči. Poceni jih dam, ker nujno po
trebujem denar za poslovno pot.« Zamišljeno je 
pogledal. Za začetek ne bom zahteval preveč, sl 
je rekel. Samo da plačata prvič, pa ju imam na 
vrvici. Potem bosta vedno iznova plačevala. Prva 
zahteva ne sme biti previsoka, je pomislil, »Pet 
tisoč dolarjev,« je rekel.

»O tem bi se morali pogovoriti z mojim mo
žem,« mu je odgovorila.

»Vi bi se lahko zmenili z njim,« ji je rekel, 
»Prepričan sem, da bo rad odrinil toliko.«

Zoe je čakala. Vsak trenutek se bo zgodilo, 
je pomislila. Radovedna je bila, čeprav je slutila, 
kaj pride. V zvezi z Eileen ne more biti, si je 
rekla, z njo se je že zgodilo najhujše. Zdaj bo 
advokat Quine poskrbel zanjo.

»Mislil sem, da bi bilo najbolje, če bi vi 
prvi izvedeli za te moje reči,« je nadaljeval Bond. 
Pričakoval je bil, da se bo bolj vznemirila. Ker 
ga je samo gledala, je začel:

»Razumeli boste... Hm, denar bi si lahko1 
priskrbel tudi kako drugače. Časopisni poročeva
lec, ki ga poznam, bi mi zelo verjetno ponudil 
več kot pet tisočakov za tiste fotografije, ki mi 
jih je Beverly zapustila.«

To bo zaleglo, si je rekel, toda Zoe ga je le 
malce porogljivo gledala.

»Ženine reči sem dobil po zakoniti poti,« je 
spet začel. »Vse do danes se jih nisem dotaknil. 
Policija mi jih je vrnila. Slike in pisma. Precej 
grde reči, saj razumete...« (Se nadaljuje)


